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Pacienti se učí soudit. Lékaři se učí právo
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Praha - Jako v Americe to u nás ještě nějakou dobu nebude, aby postávali před každou nemocnicí právníci a odchytávali
pacienty s nabídkou: Pokud jste nebyl spokojen s péčí, tady je má vizitka...
Přesto i v Česku jsou pacienti vůči zdravotníkům čím dál sebevědomější. Mimo jiné i kvůli poplatkům mají mnozí lidé
pocit, že si mohou k lékaři víc dovolit. A čím dál méně váhají se soudit. I to je jeden z důvodů, proč se budoucí lékaři
začali nově učit i právo v medicíně.
„Už loni jsme zavedli nepovinný předmět lékařské právo,“ říká děkan 1. lékařské fakulty Univerzity Karlovy Tomáš Zima.
„A zároveň jsme připravili novou koncepci výuky předmětu, který se zatím jmenuje sociální lékařství. Ten se nově učí v
šestém ročníku lékařské fakulty a z padesáti procent obsahuje veřejné zdravotnictví a z druhé poloviny právo v medicíně.
Ať už jde o etiku, informovaný souhlas pacienta, vztah lékař - pacient a další věci, které s tím souvisejí,“ popisuje Zima.
Zkoušku z nového předmětu musí mít od letoška na této fakultě každý, kdo chce získat titul MUDr.
„Znát právo je pro lékaře dnes už nezbytné, ať už při zřízení ordinace, nebo aby věděl, jaká rizika může jeho konání
mít,“ dodává děkan.
„Byla to těžká zkouška, ale předmět jsme měli rádi, chodili nám přednášet lidé z praxe, třeba ředitel VZP,“ říká Jana
Mohelníková, která byla mezi prvními studenty, kteří tento týden složili zkoušku z nového předmětu.
„Hlavně se všechno v praxi velmi hodí - pro lékaře je důležité vědět, na co má pacient právo a jaké povinnosti vůči němu
máme my,“ říká její spolužák Jan Sedláček.
O tom, že žalob na lékaře přibývá, není pochyb. Lidé se přestali bát bojovat za svá práva mimo jiné i díky zkušenostem s
tím, co se odehrálo po smrti Ivana Hlinky. Slavný trenér hokejové reprezentace před čtyřmi lety havaroval a v nemocnici
zemřel. Jeho žena Liběna Hlinková se dlouho nemohla domoci jeho zdravotní dokumentace, která by odkryla, zda
dostal skutečně nejlepší péči. Nedala se a nakonec dokumenty získala. Případ byl jedním z těch, které prolomily strach
pacientů jít proti lékařům.
A zatímco ještě před pěti šesti lety by se dali právníci věnující se zdravotnictví a lékům spočítat na prstech jedné ruky,
dnes zajímá obor čím dál víc mladých absolventů práva.
„Farmaceutickému právu jsem se rozhodla věnovat proto, že ač tato oblast bezprostředně ovlivňuje život každého z nás,
věnuje se tomu jen málo právníků,“ vystihla to koncipientka Kateřina Peterková z advokátní kanceláře Hájek - Zrzavecký.

„Znát právo je dnes už pro lékaře nezbytné. Aby věděl, jaká rizika může jeho konání mít.“ Tomáš Zima, děkan lékařské
fakulty


